



Referat fra rådets 8. møde

Tirsdag den 16. juni 2020 kl. 16:30 – 18:30

Esrum Møllegård, Klostergade 12, 3230 Græsted

Tilstede:

Dorte Rørbeck Mathiassen
Erik Helmer Pedersen
Frank Allan Rasmussen
Jette Baagøe
Louise Roum
Klavs Nielsen
Luise Gomard
Ole Hjorth Caspersen
Ole Lass Jensen
Per Frost Henriksen
Poul Erik Kandrup
Rigmor Westh Baagøe
Ruth Pedersen

Sally Schlichting
Thomas Elletoft Køster
Katrine Skaar Jessen (referent)
Marianne Lund Ujvári (observatør)

Afbud:

Andreas Kelager
Emil Blicher Bjerregård
Erik Mandrup Jacobsen
Katrine Hofman Bang
Maibritt Bager
Michael Houmark-Nielsen
Thomas Færgeman

1. Godkendelse af dagsorden

Formanden bød velkommen

2. Formandens orientering – siden sidst

- a. Seminar om besøgscentre
Velbesøgt seminar med spændende oplæg fra bl.a. Nationalpark Thy og Vadehavscentret. Esrum Kloster præsenterede deres indledende tanker om, hvordan et besøgscenter her kunne gribes an.
- b. Rådet får nyt fast orienteringspunkt på bestyrelsesdagsordenen, og rådets bestyrelsesmedlem får et fast orienteringspunkt på rådets dagsorden.
- c. Oplæg om stier og adgangsregler på et kommende rådsmøde
- d. Udpegningen af nyt bestyrelsesmedlem ligger stadig hos ministeriet

3. Gribskov går sammen – oplæg ved Jacob Krarup fra DGI

Jacob Krarup fra DGI Nordsjælland fortalte om Gribskov går sammen – et kommunalt gangprojekt, som er støttet med midler fra bl.a. Friluftsrådet. Jacobs præsentation og kontaktoplysninger sendes ud med referatet. Hjemmesiden www.gribskovgaarsammen.dk skal formidle ture og skabe et fællesskab omkring projektet. Projektets effekt måles efter 2½ år ved at Gribskov Kommune sender en undersøgelse til 3000 udvalgte borgeres e-boks. Rekruttering af gå-værter foregår via hjemmeside og Facebook. Projektet slutter i august 2022.

Projektet vil gerne lave tematiserede ture i samarbejde med nationalparken evt. som et nyt projekt. Projektet har fået 2 mio. kr. fra Friluftsrådet, og DGI finansierer selv en del af projektet. Gribskov Kommune har givet tilsagn om drift af hjemmesiden og uddannelse af de frivillige gå-værter.

4. Foreningernes sommerarrangementer i nationalparken

Rådet diskuterede hvordan vi får gjort opmærksom på de arrangementer, der foregår hen over sommeren i nationalparken. Siden nationalparken endnu ikke har indgået partnerskaber med private arrangører, foreslår formanden, at det kun er foreningernes arrangementer, der indgår i den første sommerkalender.

Kommentarer fra rådsmedlemmer:

- Det er vigtigt, at vi også skeler til, hvad VisitNordsjælland gør.
- Der er brug for en platform for, hvad der sker i nationalparken.
- Det kunne være oplagt med en sommeravis med aktiviteter i nationalparken.
- Det er vigtigt at opfordre alle foreningerne til, at de vender tilbage med aktiviteter, som det ville være relevant at komme i en sommerkalender.

Orientering om Sommer i Vores Natur v/ Lars Rudfeld:

Naturstafetten er blevet lavet om til en række tematiserede gør-det-selv aktiviteter i naturen og ugentlige tema-arrangementer (bemandede poster) hen over sommeren. Alle aktiviteter ligger på kalenderen på www.voresnatur.dk og på nationalparkens hjemmeside.

Alle organisationer, der gerne vil lave offentlige natur-arrangementer, kan lægge deres aktiviteter ind i kalenderen på siden. Der er lavet en folder til børn, som vil blive delt ud til arrangementerne.

Beslutning

Rådet ønsker at samarbejde med sekretariatet omkring en platform og kommunikation af aktiviteter i nationalparken som et projekt under nationalparkplanen. Dem, der har nogle sommeraktiviteter, de gerne vil have fremhævet er velkommen til at sende det til Katrine Skaar **inden mandag den 22. juni**.

5. Drøftelse af rådets fremtidige arbejde

Formandsskabet foreslår, at rådet holder temamøder med oplæg fra rådsmedlemmerne selv og evt. eksterne.

Kommentarer fra rådsmedlemmerne:

- God idé med videndeling, som man selv kan bruge i ens egne projekter mv.
- De enkelte rådsmedlemmer kunne holde oplæg omkring de projekter, som de er inddraget i af sekretariatet.
- Rådet har stadig brug for at lære hinanden bedre at kende, så man kan hente inspiration fra hinanden.
- Der er brug for at lave en form for opsamling, så emner bliver sat på kommende dagsordener.
- Rådet har brug for løbende at blive inspireret i form af spændende oplæg og ture/ekskursioner rundt i nationalparken.
- Forslag om at rådet kunne afholde et borgermøde med oplæg fra rådsmedlemmerne.

Beslutning:

Der kommer et nyt fast punkt på dagsordenen, hvor temaudvalgene kan afrapportere til resten af rådet. Der kommer et fast punkt "Kommende møder og emner" med emner, som rådet gerne vil drøfte på kommende møder.

6. Orientering fra rådets bestyrelsesmedlem

Ole Lass orienterede om, at bestyrelsen har holdt et bestyrelsesmøde over Skype d. 6. maj, som primært handlede om de høringsvar, der var kommet ind i løbet af høringsfasen, og om de gav anledning til mindre eller væsentlige ændringer i planen. Ingen af høringsvarene gav anledning til væsentlige ændringer i planen, og planen skal derfor ikke ud i fornyet høring og kan vedtages på bestyrelsesmødet d. 25. juni. Bestyrelsen forkastede i øvrigt et forslag om prioritering af midlerne til projekter.

Beslutning:

Rådet ønsker, at Ole Lass hører den øvrige bestyrelse, om der er interesse for, at rådet fremover afholder et årligt "Mød din nationalpark"-borgermøde (kan evt. tænkes sammen med indsatsområdet Frivillighed og forankring)

Rådet ønsker at blive inddraget i arbejdet med besøgscentre og indgange til nationalparken.

Rådet vil gerne holde faglige oplæg for bestyrelsen, hvis den ønsker det.

Rådet foreslår, at råd og bestyrelse tager på ekskursion sammen i 2. halvår 2020.

7. Sekretariatet orienterer

a. Nationalparkplanen kan påklages i 4 uger efter vedtagelsen af den. Først når planen er vedtaget af bestyrelsen, kan sekretariatet søge om nationalparkens bevilling.

b. Planlægning af foredragsrække
Rådet drøftede punktet.

Beslutning:

Rådet påtager sig opgaven og vil drøfte det på et kommende møde. Foredragene skal handle om nationalparken, og målgruppen er lokalbefolkningen og andre interesserede.

c. Indmelding af aktiviteter til årshjul (ift. kalender og Facebook mm.)
Er drøftet under punkt 4.

d. Fotokonkurrence
Som erstatning for fødselsdagsfejring og naturstafet har nationalparken afholdt en fotokonkurrence. Der er kommet mange fine billeder ind, og vinderne kåres inden sommerferien.

e. Opfordring til at forholde sig til, hvad der er godt og hvad de ville lave anderledes, når rådsmedlemmerne i løbet af sommeren besøger informationscentre, oplevelsescentre og udstillinger til brug for det fremtidige arbejde med besøgscentre og indgange til nationalparken.

8. Orientering fra medlemmerne

Frank Allan orienterede om, at der på lørdag afholdes en vandring fra Esrum Sø til Dronningmølle ad Esrum Kanal, som bliver til en serie på DR, som sendes i efteråret om broer, veje og kanaler.

9. Kommende møder og emner

Forslag til mødedatoer i 2. halvår 2020:

Uge 37: Den 7/9-10/9 kl. 16.30-19.00 (bestyrelsen mødes den 15/9)

Uge 48: Den 23/11-26/11 kl. 16.30-18.30 (bestyrelsen mødes den 2/12)

Beslutning:

Katrine sender en doodle ud med datoerne. Der afholdes også et temamøde om planlægning af foredragsrækken.

Emner til kommende møder:

1. Planlægning af foredragsrække
2. Besøgscentre og indgange til nationalparken
3. Oplæg om stier og adgangsregler
4. Oplæg om finansiering
5. Oplæg om formidling
6. Platform til arrangementer
7. Fælles ture for råd og bestyrelse

10. Evt.

Erik Helmer har fået en henvendelse fra en virksomhed, der gerne vil afsætte 350 kg. økologisk kaffegrums ugentlig til en anden virksomhed (til gødning eller som vækstmedie). Erik vil gerne have en tilbagemelding senest søndag den 21. juni, hvis rådet kender nogen, som er interesserede i at aftage.

Thomas Køster orienterede om, at der har været to møder i de to logoudvalg. De to udvalg er indtil videre slået sammen, og udvalgene er kommet godt i gang med nogle gode fælles diskussioner på tværs af de to udvalg. Forventningen er, at tidsplanen kan vedtages af bestyrelsen inden årets udgang.

11. Godkendelse af referat med underskrifter

Referat fra 8. rådsmøde holdt den 16.06.20 er godkendt på dagen af:



Andreas Kelager, Dansk Botanisk Forening	
Dorte Rørbeck Mathiasen, Danmarks Naturfredningsforening Halsnæs og Gribskov	Dorte Mathiasen
Emil Blicher Bjerregård	
Erik Helmer Pedersen, C4 Forening	
Erik Mandrup Jacobsen, Dansk Ornitologisk Forening	
Frank Allan Rasmussen, Industrimuseet Frederiks Værk	Frank Allan Rasmussen
Jette Baagøe	Jette Baagøe
Katrine Hofman Bang	
Klavs Nielsen, Hellebæk Kohaves Venner	Klavs Nielsen
Louise Roum, Spejderne	
Luisse Gomard	
Maibritt Bager, Museerne Helsingør	
Michael Houmark-Nielsen, Dansk Geologisk Forening og Nationalkomiteen for Geologi	
Ole Hjorth Caspersen, Kulsviergården	Ole Caspersen
Ole Lass Jensen, Museum Nordsjælland	
Per Frost Henriksen, DGI og DIF	
Poul Erik Kandrup, Folkeuniversitetet Gribskov og Helsingør	Poul Erik Kandrup
Rigmor Westh Baagøe, Foreningen Esrum-Tisvildevejen	
Ruth Pedersen, Dansk Vandrelaug Nordsjælland, Dansk Vandrelaug	Ruth Pedersen
Sally Schlichting, Idrætsrådet i Gribskov Kommune, Dansk Ride Forbund (DRF) og Dansk Islandshesteforening (DI)	
Thomas Færgeman, Skovskolen	
Thomas Elletoft Køster, Gribskov Spisekammer	Thomas Elletoft Køster